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Břeclav má nové vedení města
Na svém říjnovém jednání odsou-
hlasilo zastupitelstvo nové vedení
města Břeclavi. Koaliční smlouvu
už před konáním zastupitelstva
uzavřelo ANO a Mladí a Neklidní.
Oba subjekty navážou na téměř
čtyři roky trvající spolupráci v mi-
nulém vedení, součástí nové koa-
lice nadále nebude KDU-ČSL, ani
Společně pro Břeclav.

„Nabídli jsme účast na koaličním
projektu i některým dalším us-
kupením, ale nakonec jsme se
nedohodli na podmínkách spo-
lupráce,“ řekl staronový starosta
Svatopluk Pěček (ANO). Nová
koalice bude disponovat větši-
nou 14 hlasů z celkového počtu
27 zastupitelů.

„Předpokládám, že spolupráce
v zastupitelstvu naváže na mi-
nulé období. Komunikace napříč
politickým spektrem byla nad-
standardní, pro záležitosti pře-
sahující volební období jsme
vždy hledali širší konsensus, pa-

třičně jsme diskutovali i inves-
tiční projekty nebo organizační
změny,“ dodává 1. místostarosta
Jakub Matuška (MaN).

Ve vedení města budou také dva
místostarostové – Milan Klim

(ANO) a Petr Vlasák (MaN). Ob-
sazení rady města bude v po-
měru 5:4. 

Prioritami nové rady města bude
především řešení energetické
krize, odpadové hospodářství,
pokračování v projektech revi-
talizace cukrovaru, Domova se-
niorů nebo rekonstrukce plavec-
kého bazénu a koupaliště.
„Programové prohlášení připra-
vujeme, předložili jsme zastupi-
telům jeho pracovní verzi, ho-
tové ho chceme mít nejpozději
do konce října. Teď primárně ře-
šíme energetickou krizi a její do-
pady na občany,“ zakončil sta-
rosta města. 

(jp, foto dav)

Vedení města 
Bc. Svatopluk Pěček, starosta
– doprava, územní plán, Městská policie, krizové řízení
Bc. Jakub Matuška, 1. místostarosta
– investice, sociální oblast, majetek, ekonomika
Mgr. Petr Vlasák, místostarosta
– školství, cestovní ruch, kultura, Zdravé město
Mgr. Milan Klim, místostarosta
– sport, životní prostředí, odpadové hosp., technické služby

Nová Rada města Břeclavi ve složení (zleva) Ing. Petr Dlouhý, Lukáš Makovec, Mgr. Karolína Vaňková Laubová, Bc. Jakub Matuška, Bc. Sva-
topluk Pěček, Mgr. Milan Klim, Mgr. Ondřej Ďuriš, Mgr. Petr Vlasák, Milan Vojta, MBA, M.A.,
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Revitalizace cukrovaru bude pokračovat
Jedním z projektů, ve kterém
chce vedení Břeclavi v novém vo-
lebním období pokračovat, je re-
vitalizace areálu bývalého cukro-
varu.

V roce 2019 proběhla velká an-
keta o budoucnosti cukrovaru,
které se zúčastnilo téměř tisíc
respondentů. Její výsledky byly
zapracovány do zadání urbanis-
tické soutěže, která byla vyhod-
nocena v březnu 2021. Podobu
studie můžete vidět na panelu
zdi velké tržnice. Součástí pro-
jektu je knihovna, nové náměstí,
městská hala, náplavka, zhruba
800 bytů, restaurace, kavárny,
malé obchody a spousta zeleně.
Z urbanistické studie vychází
další postup.

„Zaměřili jsme se na projekt ná-
plavky, která má propojit pod
mostem sídliště U splavu s cu-
krovarem. Oslovili jsme krajinář-
ská studia napříč republikou
a nyní se nám schází nabídky. Fi-

nancování budeme řešit z evrop-
ských peněz,“ plánuje místosta-
rosta Jakub Matuška. „Zároveň
je zadán projekt inženýrských
sítí, který řeší kanalizaci, elek-
třinu a spoje. Jeho součástí je
taky nakládání s dešťovou vo-
dou, kterou v souladu s principy
modrozelené infrastruktury bu-
deme zachytávat z celého areálu
a používat k zálivce zeleně. Sítě
budou umístěny pod chodníky,
abychom měli dostatek místa
pro stromy, kterých mají být
nově v cukrovaru téměř čtyři
stovky,“ doplňuje plány Jakub
Matuška. 

Neodmyslitelnou podmínkou
dalšího rozvoje jsou silnice. Do
konce roku bude připravena pá-
teřní síť v jednotlivých etapách,
většina parkovišť je pod budo-
vami. „V průběhu času počí-
táme se zachováním odstav-
ného parkoviště. Napojení
celého areálu ještě projde do-
pravními výpočty na stávajících

křižovatkách, které budou mu-
set být upraveny. Projekt řeší
také obslužnost MHD,“ řekl
místostarosta. 

V plánu je také vyhlášení sou-
těže na projekt knihovny, ná-
městí a přilehlého parku. Bu-
dova velké tržnice ještě
prochází stavebním průzku-

mem, záměrem města je její za-
chování. Výsledky soutěže je
možné očekávat zhruba na jaře
příštího roku. 

(jp)

Aktuální studii cukrovaru
si můžete prohlédnout na:
1url.cz/@studiecukrovar1

Děti budou manuálně zručné. Díky dílnám
Už několik týdnů běží projekt
vzájemné spolupráce ZŠ a MŠ
Kupkova se SPŠ E. Beneše a OA
Břeclav. V čem spočívá? Po
mnoha letech se do základních
škol vrací dílny. A kvitují to děti,
rodiče, učitelé, budoucí zamě-
stnavatelé i vedení města. 

„Projekt tzv. dílen je významným
počinem. Po dlouhých letech to-
tiž mají děti ze základních škol
příležitost k tomu, aby v rámci
výuky manuálně pracovaly. Je

skvělé vidět, že je dílny baví
a pod vedením zkušených uči-
telů získávají manuální doved-
nosti. Břeclavská radnice tako-
vou kooperaci mezi školami, ale
i zaměstnavateli bude vždy pod-
porovat,“ vysvětluje břeclavský
starosta Svatopluk Pěček. 

Projekt mezi školami odstarto-
vali šesťáci ze ZŠ Kupkova při
práci se dřevem. „Letos budou
děti pracovat hlavně se dřevem
a sololitem. Osvojí si řezání,

vrtání, broušení a další doved-
nosti. Příští rok je čeká práce
s kovem, od 8. třídy se už budou
zabývat elektrotechnikou, prací
s technickými stavebnicemi, ale
i chytrou domácností,“ přibližuje
spolupráci škol zástupce ředi-
tele SPŠ E. Beneše a OA Břeclav
Jiří Měchura, který je duchovním
otcem projektu.    

Žáci ZŠ a MŠ Kupkova využívají
dílen SPŠ E. Beneše a OA Břec-
lav, které mají prakticky přes

cestu. „Děti jsou z dílen nadšené.
Spolupráce se SPŠ je výborná.
Škola nám poskytla prostory, my
jsme dětem zakoupili pracovní
náčiní. Projekt navíc aktivně
podporuje i břeclavská radnice,
ale také významné břeclavské
podniky,“ vysvětluje Helena On-
drejková, ředitelka ZŠ a MŠ Kup-
kova.   

„Projekt mezi školami je zamě-
řený na podporu vzdělávání
žáků základní školy v oblastech
technické výchovy i informač-
ních a komunikačních technolo-
gií. V oblasti spolupráce mezi zá-
kladními a středními školami se
jedná o ojedinělý projekt v rámci
celé České republiky, který je
primárně určen pro žáky
6.–9.  ročníků ZŠ. Jeho cílem je
propagace technických oborů
a rozvoj technického myšlení
žáků a následné využití získa-
ných poznatků v běžném životě,"
doplňuje kolegy ředitel SPŠ
a OA Břeclav Jiří Uher. O tzv.
„dílny“ už projevily zájem i další
břeclavské základní školy. 

(dav)
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Teplo, volby a... Facebook
Vážení ob-
čané Břec-
lavi, 

p ř e d n ě
Vám chci
ještě jed-
nou podě-
kovat, že
jste mně
a mým ko-
legům dali

svoji důvěru a možnost pokra-
čovat v další práci pro Břeclav
a její obyvatele. Jsem přesvěd-
čen, že společně s 1. místosta-
rostou Jakubem Matuškou
a místostarosty Milanem Kli-
mem a Petrem Vlasákem tvo-
říme tým, který dává smysl
a může Břeclav posunout opět
dál. Opomenout nemohu ani
břeclavské radní a koaliční za-
stupitele, kterým důvěřuji a vím,
že se vždy budou rozhodovat
a pracovat v maximální pro-
spěch Břeclavi a Břeclavanů.  

S týmem "Bobrů" jsme spolupra-
covali doposud, vzájemná spo-
lupráce se nám osvědčila a uká-
zala se pro rozvoj města velmi
prospěšná. Jsme si blízcí i pro-
gramově. Proto navazujeme na
rozdělané projekty a budeme na
nich pracovat i nadále. Na str. 4
a 5 si můžete prohlédnout pro-
gramové prohlášení naší koalice. 

Původně jsem chtěl ve svém
úvodníku nastínit nejbližší do-
pravní investiční akce, které by
se pozitivně projevily na zlepšení
průjezdnosti města, ale i na bez-
pečnosti dopravy. Nicméně sta-
rosta míní, dění mění. Za dobu
výkonu své funkce už jsem musel
s kolegy řešit vícero krizových
a nepříjemných situací, které se
nám během velmi krátké doby
nakupily. S covidem, tornádem,
povodněmi, ale i problematikou
válečných uprchlíků jsme se vy-
pořádat dokázali. 

Nyní celou Evropu drtí energe-
tická krize, která je z velké části
důsledkem invaze Ruska na
Ukrajinu. Krize bohužel zasáhla
i Česko, tisícům domácností
energie stoupají na ceně i de-
setkrát. V důsledku toho pocí-
tíme během následujících mě-
síců dopady energetické krize
nejspíš všichni. 

V souvislosti s tím musím zarea-
govat na nepravdy, které se šíří
zejména na sociálních sítích.
Nebo spíš, které někteří šíří. 

Ve středu 19. října se v Břeclavi
konalo ustavující zastupitelstvo,
kde bylo zvoleno nové vedení
města. Na toto zasedání dora-

zilo v souvislosti se zvýšením
ceny za dodávky tepla i několik
desítek nespokojených břeclav-
ských obyvatel. Zasedání zastu-
pitelstva jsem nechal pokračo-
vat i přesto, že několik jedinců
se naprosto nevhodným chová-
ním pokoušelo jednání zastupi-
telstva narušit. Součástí jednání
zastupitelstva byly také dotazy
občanů týkající se zvýšení ceny
za dodávky tepla. Jednatel spo-
lečnosti TEPLO, pan Martin
Marták, přítomným trpělivě
a věcně odpovídal na všechny
kladené dotazy a diskuse nad
tímto tématem už probíhala
v klidnějším duchu než úvod za-
stupitelstva. 

O to víc mě osobně však mrzelo
politikaření některých břeclav-
ských zastupitelů, u kterých mi
připadalo, že v době, kdy by-
chom právě v rámci zastupitel-
stva měli táhnout za jeden pro-
vaz, ještě stále neskončili svoji
kampaň. Namísto uklidnění a ře-
šení situace jsem tak nabyl do-
jmu, že se někteří celou věc
snaží naprosto zbytečně eska-
lovat. 

Když jsem na říjnovém zastupi-
telstvu poslouchal opoziční za-
stupitele, zaslechl jsem toho
dost. V  některých projevech,
které mi připadaly jako ušité na
míru k  vytěžení politických
bodů, jsem ale neviděl skutečný
zájem o postižené občany, ne-
zaznamenal jsem v nich návrhy,
jak situaci řešit a lidem reálně
pomoci. Víc než cokoliv mi proto
některé připomínaly pouze po-
pulistické tlachání, které v  da-
nou chvíli chtěli někteří lidé
v sále slyšet. Ale které zároveň
nic neřeší. Zkrátka prázdná
slova. Stejně jako následně na
sociálních sítích. Záznam ze za-
sedání zastupitelstva si můžete
pustit zde: 1url.cz/@zmbv1

Na druhou stranu je určitě
dobře, že si také díky vyjadřování
na sociálních sítích veřejnost
může o člověku udělat vlastní
názor. A já jsem velmi rád, že ve
volbách Břeclavané jasně uká-
zali, že nenávistné kampaně, bu-
ranství a okopávání ostatních
namísto kvalitního představení
vlastního programu a vize pro
město je jim proti srsti. 

Tím jsem se dostal právě k Fa-
cebooku, ale i k volbám. Sociální
sítě obecně dlouhodobě vní-
mám dvěma pohledy. Na jednu
stranu je určitě užitečné, kterak
rychle dokáží informace šířit
mezi lidmi. Na druhou stranu je
nanejvýš smutné, že stejným, ba

někdy i rychlejším tempem do-
káží mezi lidmi šířit i dezinfor-
mace a často také nenávist
z nich vyplývající. 

V souvislosti s tím připomenu,
že jsme některými napadáni za
to, že jsme v září umístili do
městského zpravodaje a dalších
materiálů texty o tom, že jedna-
telé břeclavského TEPLA vý-
hodně nakoupili plyn na letošní
i příští rok a chtějí férovou cenu
nabídnout lidem i nadále, ačkoliv
jsme již věděli o zastavení do-
dávek tepla společností NWT. To
ale není pravdou. Veškeré tisko-
viny byly zhotoveny a odeslány
na distribuci předtím, než jsme
se dozvěděli, že společnost
NWT jednostranně zastavila do-
dávky plynu do Břeclavi. V době,
kdy jsme zprávy o plynu za dob-
rou cenu otiskovali, jsme tedy
žádnou informaci o jednostran-
ném ukončení dodávek plynu
společností NWT neměli.
A předvídat, že se někdo v prů-
běhu září ráno probudí s tím, že
oznámí Břeclavi ukončení dodá-
vek plynu, opravdu nelze. 

Vnímám samozřejmě jako ne-
šťastné, že jsme se o této situaci
dozvěděli asi týden před vol-
bami. Plně rozumím tomu, že
v některých to může vyvolávat
spekulace. A pro některé strany,
které skončily v opozici, nebo se
do zastupitelstva nedostaly vů-
bec, je toto téma živnou půdou.
Nicméně mohu s čistým svědo-
mím říci, že bez ohledu na volby
bych se v této situaci vždy za-
choval stejně a dal bych opět na
důrazné doporučení právního
zástupce vyjít s informací až
v době, kdy bude jistý náhradní
dodavatel. 

To mi de facto potvrdila i ně-
která seriózně se tvářící média,
z jejichž výstupů jsem nabyl po-
citu, že občany je potřeba v prvé
řadě šokovat, pak až sdělit, jaká
jsou další podstatná fakta. Ne-
chci si proto vůbec představo-
vat, jaký mediální poprask
a v návaznosti na to jakou lavi-
novou paniku by způsobila in-
formace o tom, že by jednatelé
společnosti předstoupili před
občany s tím, že jim byly jedno-
stranně a protiprávně stopnuty
dodávky tepla, že nyní žádný
plyn nemají, že jim nikdo z ener-
getických gigantů v Česku ne-
chce plyn dodávat, ale že dál in-
tenzivně náhradního dodavatele
hledají... Co by vyvolaly titulky
typu „Břeclav v zimě bez tepla
a teplé vody?“ nechci ani domý-
šlet... 

Situace je bohužel nepříznivá
v celé zemi a každým dnem a týd-
nem se zvedají ceny dalším a dal-
ším tisícům lidí. A tisícům lidí se
ceny za plyn, ale i elektřinu ná-
sobně zvedají také v Břeclavi. Ne-
jde přitom o odběratele břeclav-
ského TEPLA. Ceny odběratelům
zvyšují také energetičtí giganti.  

Břeclavské TEPLO ve spolupráci
s radnicí se ale nastalou situaci
týkající se zvýšených cen dodá-
vek energií odběratelům měst-
ské společnosti snaží intenzivně
řešit. V Radnici si na str. 6 mů-
žete přečíst aktuální informace,
ale také třeba předpokládané
snížení částky díky zastropování
cen, které by mělo vstoupit
v platnost už za necelé 2 mě-
síce. Ze stávajícího navýšení na
cca 3 tis. Kč/GJ by tak částka
mohla klesnout k cca 1 600
Kč/GJ. Řada občanů také bude
mít ve spojitosti s tím nárok na
příspěvek na bydlení, o který
mohou žádat v lednu až 3 mě-
síce zpětně, tedy na období ří-
jen-prosinec. Zřídili jsme na rad-
nici kontaktní místo, vstříc vyjde
lidem s  vyřizováním příspěvků
také břeclavský úřad práce.    

I přes negace a eskalaci, kterou
se snaží vyvolávat někteří ob-
čané a bohužel i někteří břec-
lavští zastupitelé, není stávající
situace vinou břeclavského
TEPLA, které řádně zasmluvnilo
ceny plynu u společnosti NWT
na roky 2022 a 2023. Odpo-
vědná za současný stav je spo-
lečnost NWT, která vůči TEPLU
a jeho odběratelům jedno-
stranně porušila svůj závazek.
Nikdo se z ničeho nesnaží vyvi-
nit a zbytečná eskalace situace
vede jen a pouze k "blbé náladě"
ve společnosti. Jednatelé spo-
lečnosti TEPLO Břeclav se i na-
dále budou snažit vyjednat
i v této vypjaté době pro své od-
běratele spolehlivého dodava-
tele plynu za únosnou cenu.
V listopadu proběhne řádné vý-
běrové řízení a já mimo jiné dou -
fám, že aktuální velkoobchodní
pokles cen plynu pro evropský
trh bude pokračovat, což by ná-
sledně znamenalo i příznivější
cenu pro odběratele tepla.  

Jako břeclavský rodák a patriot
závěrem uvedu, že se stejně jako
doposud budu snažit dělat vše
proto, aby se nám všem v Břec-
lavi žilo zase o něco lépe, a v na-
staveném trendu budování
města dobrého pro život bu-
deme s kolegy pokračovat. 

Bc. Svatopluk Pěček, 
starosta Břeclavi
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Programové prohlášení koalice
ANO a Mladí a Neklidní pro období 2022–2026
Toto programové prohlášení je nejmenším společným základem, koalice
si vymiňuje právo obsah prohlášení doplnit o další tituly v návaznosti
na rozpočtové a další vnější okolnosti.

ENERGETIKA
S zpracujeme energetickou koncepci města

S instalujeme fotovoltaické panely na střechy městských budov -
Městská policie, Městský úřad, zimní stadion, ZŠ Slovácká, kino
Koruna, MŠ U Splavu a další 

S budeme pokračovat v programu energetických úspor - zimní sta-
dion, krytý bazén, školy a školky

S posoudíme možnosti rozvoje v oblasti obnovitelných zdrojů - geo-
termální zdroje, výroba energie z organické hmoty

BEZPEČNOST
S budeme pracovat na prevenci sociálního vyloučení - projekty Asis-

tent prevence kriminality, Domovník - preventista, Zaměstnávání
dlouhodobě nezaměstnaných

S vybudujeme varovný systém obyvatelstva pro případ živelných
pohrom

S vytvoříme podmínky pro smysluplné trávení volného času mlá-
deže

S poskytneme osamělým seniorům další SOS hodinky

S budeme postupně modernizovat i rozšiřovat městský kamerový
systém

S budeme podporovat dobrovolné hasiče, materiálně i nemateriálně,
jsou oporou města v krizových situacích

S obnovíme projekt forenzního značení kol

DOPRAVA
S budeme intenzivně spolupracovat se státem jakožto investorem

na přípravě výstavby obchvatu města

S budeme pracovat na zkapacitnění kruhového objezdu u Tesca

S zvýšíme bezpečnost silničního provozu na vjezdech do města

S vybudujeme zpomalovací bezpečnostní prvky, bezpečné a nasví-
cené přechody

S rozšíříme opatření ke zvýšení bezpečnosti cyklistů ve městě

S připravíme cyklostezky napříč městem s cílem propojit frekven-
tované směry pohybu cyklistů

S zasadíme se o vybudování lávky přes Dyji nad splavem

S pravidelně budeme provádět úpravu jízdních řádů MHD směrem
k lepší návaznosti spojů a vyšší efektivitě

S zpřehledníme a zefektivníme systém parkování včetně parkovacího
domu

S rozšíříme dětské dopravní hřiště s cílem zlepšení dopravní výchovy
dětí

S budeme spolupracovat se správci komunikací na průběžné údržbě
silnic I. a II. třídy - např. Hraniční

S Zpracujeme studii proveditelnosti tzv. malého obchvatu mezi uli-
cemi Stromořadní a Lidická

RADNICE A OBČAN
S maximálně využijeme dostupných dotačních prostředků

S budeme nadále dbát na transparentnost zadávání veřejných za-
kázek a výběrových řízení

S budeme důsledně dbát na profesionalitu jednání úředníků a vole-
ných zástupců

S budeme využívat nových technologií Smart city, zejména ke zvý-
šení informovanosti obyvatel – Portál občana, web města, mobilní
aplikace

S instalujeme na městském úřadě platební kiosky a elektronickou
úřední desku

S budeme dbát na zpětnou vazbu občanů a spolků a zlepšíme ko-
munikaci města s občany

S důsledně dohlédneme na odstraňování nahlášených závad ve
městě prostřednictvím mobilní aplikace

S zaměříme se na potenciál Břeclavi v síti Zdravých měst

S veškerá data o městě budeme zveřejňovat v mapovém podkladu
ve standardu GIS

ROZVOJ MĚSTA
S zrekonstruujeme prostor před nádražím

S budeme pokračovat v projektu rozvoje bývalého cukrovaru, který
obsahuje bydlení, novou knihovnu, městskou halu pro sport a kul-
turu, náměstí a náplavku

S postupně zmodernizujeme areál koupaliště a krytého bazénu
a další městská sportoviště

S dáváme zelenou rozvoji lokalit vhodných pro individuální výstavbu
rodinných a bytových domů – ulice Františka Kňourka, Palackého,
Hájová

S zrevitalizujeme sídliště za pomocí dotačních titulů - Budovatelská,
Dukelských hrdinů

S budeme pokračovat s postupnou rekonstrukcí zámku, zpracujeme
komplexní plán rozvoje podzámčí

KULTURA A CESTOVNÍ RUCH
S do podzámčí budeme směřovat tradiční akce či projekce letního

kina  

S vytvoříme novou interaktivní expozici na zámečku Pohansko
a v jeho okolí, zapojíme se do žádosti o začlenění tohoto archeo-
logického naleziště mezi památky UNESCO

S opravíme obřadní síň židovského hřbitova a budeme se o něj dobře
starat
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S nabídneme pestrou kulturní nabídku po celý rok, nadále budeme
podporovat pořadatele kulturních a společenských akcí

S udržíme lidové tradice ve městě, zejména se zaměřením na děti
a mládež

S podpoříme studentský festival i umění ve veřejném prostoru

S posílíme potenciál Břeclavi v turistickém ruchu - významněji pro-
pojíme město s Podlužím i Lednicko-valtickým areálem 

S do turistické nabídky zapojíme i kulturní a historické kořeny, roz-
šíříme nabídku gastronomických zážitků 

S městem pořádané akce budou dbát na ekologii a třídění odpadu

SPORT
S prioritně budeme podporovat mládežnický sport

S chceme trvale spolupracovat se sportovními oddíly ve městě

S budeme podporovat sport neregistrované veřejnosti, pro veřejnost
zpřístupníme další školní hřiště

S budeme pokračovat v rekonstrukci venkovních sportovišť, např.
Na Valtické

SENIOŘI A SOCIÁLNÍ VĚCI
S budeme pokračovat v rekonstrukci Domova seniorů po jednotli-

vých etapách

S podpoříme terénní sociální služby s cílem umožnit seniorům co
nejdéle setrvat v domácím prostředí

S zahájíme výstavbu sociálního bydlení

S podpoříme mezigenerační dialog – propojení mladé generace a se-
niorů

S budeme zodpovědně a spravedlivě využívat fungující komunitní
plánování s přesahem do víceletého financování sociálních slu-
žeb

S budeme pokračovat v projektu Břeclav vozí seniory

S budeme partnerem pro vznik dětských skupin pro děti pracujících
rodičů

S podpoříme bezplatné dluhové poradenství pro občany města

EKONOMIKA
S budeme odpovědně kontrolovat smysluplnost, účelnost a hospo-

dárnost vynakládaných prostředků

S zavazujeme se maximálně využívat dostupných dotačních titulů
pro rozvoj města

S nastavíme jasná a přehledná pravidla pro získávání městských
dotací

S analyzujeme nákupy služeb a zboží s cílem snížit provozní náklady
města

S budeme pokračovat v optimalizaci majetku města

S zavazujeme se zvýšit příjmovou stránku rozpočtu města s cílem
snížit podíl daňových příjmů na celkových příjmech

VZDĚLÁVÁNÍ A ŠKOLSTVÍ
S budeme poskytovat městský servis školským zařízením v oblasti

dotací, práva a informačních technologií 

S zvýšíme kapacitu a dostupnost školek, vytvoříme možnost sdíle-
ného místa a rozšíříme přípravné třídy

S budeme průběžně a rovnoměrně modernizovat školská zařízení
a důsledně dbát na jejich údržbu

S budeme  pokračovat v podpoře rozmanitosti a kvality škol a vý-
uky

S budeme rozvíjet spolupráci se středními školami a odbornými uči-
lišti ve městě

S posílíme kapacity školních psychologů, speciálních pedagogů či
logopedů

S podpoříme rozšíření nabídky nízkoprahových školních kroužků
a posílíme kapacity doučování

S kvalitní a dostupné stravování ve školských zařízeních musí být
samozřejmostí, oslovíme lokální dodavatele surovin

S ve školách podpoříme environmentální vzdělávání, budování fi-
nanční gramotnosti a studentského podnikání, budeme klást důraz
na kritické myšlení a mediální gramotnost

S zaměříme se na školní prevenci sociálně-patologických jevů

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ
Budeme pokračovat ve zlepšování péče o zeleň:

S počítáme s dalšími výsadbami dřevin ve všech městských částech
a výsadbou veřejných ovocných sadů v Poštorné a v prostoru za
městskou smuteční síní

S vytvoříme přírodní vodní prvky na veřejných prostranstvích

S revitalizujeme problematická místa ve veřejném prostoru

S omezíme invazní dřeviny a jmelí, které poškozuje stromy

S podpoříme biodiverzitu v městském prostředí (luční záhony, květ-
naté pásy, broukoviště z pokácených stromů)

S zavedeme závazná pravidla pro ochranu stromů při stavebních
pracích na pozemcích města

S podpoříme iniciativu občanů v péči o zeleň; komunitní zahrádky
a retenční nádrže na sídlištích, možnost vlastní péče o předza-
hrádky na městských pozemcích

Podpoříme ochranu přírody a krajiny v okolí města:

S provedeme opatření pro udržení vody v krajině a zlepšení krajinné
struktury na katastru města, například stavbu vzdouvacího jezu
pro povodňování lužního lesa

S chceme jednat o zřízení chráněné krajinné oblasti v lužních lesích
na Břeclavsku

S budeme požadovat od správce toku přijetí opatření ke zlepšení
kvality vody v řece Dyji včetně pravidelného čištění řeky 

Budeme prosazovat udržitelné hospodaření:

S využijeme potenciálu kompostárny při zpracování bioodpadu
a produkci ekologického hnojiva

S optimalizujeme sběr a třídění odpadu. Instalujeme velkoobjemové
a polopodzemní kontejnery pro sběr tříděného odpadu. 

S zavedeme svozový den velkoobjemového odpadu



Břeclavská Radnice

Aktuální informace 
k situaci s dodávkami tepla
Materiál níže s aktuálními a novými informacemi týkajícími se do-
dávek tepla byl rozeslán společností TEPLO Břeclav předsedům
a členům vedení SVJ a BD, kterých se zvýšení cen za energie
v návaznosti na ukončení dodávek tepla společností NWT týká.
Byl rovněž uveřejněn na webu a Facebooku města. Do zpravodaje
uvádíme aktualizovanou verzi (k 1. 11. 2022). Kromě jiného obsahuje
také reakce na nejčastější dotazy, které v souvislosti s nepláno-
vaným nárůstem ceny tepla přicházejí názory, které jsou šířeny
zejména na sociálních sítích a zakládají se na nepravdivých argu-
mentech.

Vážení statutární zástupci bytových domů
a společenství vlastníků, vážení majitelé bytů,

níže uvádíme aktuální informace k situaci s dodávkami tepla do by-
tových domů a ke zvýšení záloh za vytápění z důvodu ukončení do-
dávek plynu společností NWT.

ZASTROPOVÁNÍ CEN OD 1. 1. 2023
Na konci roku 2022 budeme připravovat nové rozpisy záloh s účin-
ností od 1. 1. 2023, které budou zohledňovat nařízení vlády o zastro-
pování cen energií, a předkalkulovaná cena za současně známých
podmínek bude okolo částky 1.600,-Kč/GJ, tedy jako například
v Brně a dalších městech. Toto se týká výroby tepla z vlastních
zdrojů. Současné zvýšené zálohy jsou proto jen do konce roku
2022!

JAK SE PROMÍTNE ZVÝŠENÁ CENA ZA TEPLO DO ZÁLOH
Předsedům SVJ a BD jsme na začátku října poslali nové rozpisy
záloh. Ti je předali svým správcům, aby pro majitele bytů vytvořili
nové výpočtové listy. Někteří tak učinili zpětně k 1. 10. 2022 a někteří
je připravili s účinností k 1. 11. 2022. Většina správců zohledňuje vy-
účtování bytů za minulý rok, a pokud měl někdo přeplatek, tak ne-
bude mít navýšení záloh za teplo a teplou vodu pětinásobné, ale
např. ve výši dvou a půl násobku. Jedná se o navýšení záloh, tedy
při nižší spotřebě budou při ročním vyúčtování vráceny přeplatky.

ÚSPORNÝ TARIF
Spotřebitelům má částečně s cenovým šokem pomoci úsporný tarif,
který je platný do konce roku. Pro rok 2023 byl nahrazen zastropo-
váním cen. Každá domácnost s vlastním elektroměrem dostane za
období říjen až prosinec jednorázový příspěvek 3.500,-Kč.

CO DĚLÁ TEPLO BŘECLAV PRO SNÍŽENÍ CENY TEPLA
Instalujeme nové kondenzační kotle do svých provozů, využíváme
kogenerační jednotky pro výrobu tepla, instalujeme úsporná čer-
padla, plánujeme využití fotovoltaických panelů.

PROVĚŘUJEME DALŠÍ MOŽNOSTI ZPŮSOBŮ VÝROBY TEPLA,
které se však jeví jako nákladově náročné. Pro příklad tepelné čer-
padlo pro bytový dům je investice v řádu několika milionů korun, na-
víc je potřeba vyřešit hluk, mít náhradní zdroj (protože v nízkých te-
plotách tepelné čerpadlo pracuje s nízkou účinností). Životnost
čerpadla je kratší než životnost plynových kotlů a má větší náklady
na servis a opravy. V neposlední řadě je potřeba počítat se zvýšenou
spotřebou elektrické energie, nutné k provozu čerpadla. Rozvody
v objektech včetně radiátorů navíc nejsou přizpůsobeny dodávce
tepla z tepelných čerpadel.

JAKÝMI ZPŮSOBY DODÁVÁ SPOL. TEPLO BŘECLAV TEPLOU
VODU A TEPLO?
a) vlastní zdroje výroby – zde vyrábíme pomocí plynových kotlů

teplo, které dále distribuujeme odběratelům

b) cizí zdroje výroby – zde nakupujeme teplo od externího výrobce
a pomocí městských rozvodů a předávacích stanic dále dodáváme
odběratelům (výtopna Cukrovar – STŘED MĚSTA)

PROČ JSME VYBRALI NWT a.s.?
Protože tato společnost vyhrála výběrové řízení na dodávky zem-
ního plynu, které bylo provedeno dle platných zákonů. Přesto, že
ze zákona společnost TEPLO Břeclav nemusí soutěžit dodavatele
cen energií, v rámci zachování transparentnosti byla výběrová ří-
zení na ceny energií zažitou praxí. NWT podala nabídku s nejnižší
cenou, a my jsme proto smlouvu s vítězem soutěže uzavřeli. K oba-
vám k jednostrannému ukončení dodávek plynu nebyl důvod. V mi-
nulosti NIKDY k ničemu podobnému nedošlo! Společnost NWT
přitom není žádnou „malou garážovou rodinnou firmou“. V loňském
roce měla obrat přes 3 miliardy korun a náš vzájemný kontrakt na
plyn byl ve výši cca 11 milionů korun, což je pouze 0,3 % jejich ob-
ratu.

KDO DODÁVÁ TEPLU PLYN PRO VELKOODBĚRY NYNÍ?
Plyn se nám podařilo zajistit u společnosti SPP, která je největším
dodavatelem energií na Slovensku. Dodávek energií SPP využívá
více než 1,3 milionu zákazníků. Ostatní velké společnosti, které působí
v České republice, neprojevily o dodávky plynu zájem.

MŮŽEME PROVÉST ODEČET POMĚROVÝCH INDIKÁTORŮ MĚ-
ŘENÍ TEPLA (MĚŘIČ NA RADIÁTORU) V PRŮBĚHU ROKU?
Ne nemůžeme, současné měřiče ani zákon to neumožňují, odečet
se provádí na začátku ledna následujícího roku. Upozorňujeme, že
tyto indikátory neměří spotřebu tepla, ale měří poměry pro podílové
rozúčtování nákladu.

CENA TEPLA JE DLE PLATNÉ LEGISLATIVY (Energetický zákon)
a příslušné vyhlášky č.207/2021sb. cena roční, která je tvořena sou-
čtem všech nákladů, podělená množstvím spotřebovaných GJ.

MUSÍ ODBĚRATELÉ PLATIT ZÁLOHY ZA TEPLO DLE PŘEDPISŮ?
Ano, jinak se vystavují právním postihům a vymáhání dluhů soudní
cestou. Pokud odběratele někdo nabádá, že zálohy platit nemusí,
uvádí je v omyl. V případě finančních problémů se lidé mohou zkusit
domluvit s vedením SVJ na splátkovém kalendáři podobně, jako to
nabízí energetické firmy svým zákazníkům. Pokud se navíc lidé do-
stanou do situace, kdy jim 30 % rozhodného příjmu nestačí k pokrytí
nákladů na bydlení, mají možnost požádat o příspěvek na bydlení.
Město Břeclav k účelu informovanosti obyvatel postižených ener-
getickou krizí zřídilo kontaktní místo. Více informací naleznete na
str. 8.   

Na závěr je potřeba opět zdůraznit, že situace, která nastala, není
chybou společnosti TEPLO Břeclav, která včasně zasmluvnila od
spol. NWT plyn pro své odběratele za dobrou cenu na rok 2022
i 2023, a které byly jednostranně společností NWT dodávky plynu
ukončeny.

Situace na energetickém trhu v celé Evropě vč. ČR je již delší dobu
vypjatá a ceny jsou přemrštěné.

Mnoho bytových domů, společenství vlastníků i rodinné domy řeší
často i vyšší (pěti až desetinásobné) navýšení cen energií. Nejedná
se přitom o odběratele společnosti TEPLO Břeclav.

Ing. Martin Marták
Ing. Pavel Dominik

Jednatelé společnosti TEPLO Břeclav



V průběhu Veletrhu vzdělávání v Břec-
lavi otevřel pořádajíci Vzdělávací institut
pro Moravu své nové centrum na Sova-
dinově ulici. Už sedmá pobočka této ji-
homoravské sítě nabídne administrativní,
právní či dotační podporu školám, ale
i školení pro ředitele a učitele z regionu. 

Slavnostního otevření se zúčastnil
náměstek hejtmana Jihomoravského
kraje pro školství Jiří Nantl i předseda
krajského výboru pro vzdělávání Ri-
chard Zemánek. Toho v křesle břeclav-
ského místostarosty pro školství, kul-
turu a cestovní ruch o den dříve na
zastupitelstvu vystřídal Petr Vlasák.

„Pro školy v Břeclavi a okolí je to
skvělá zpráva, protože učitelé už nebu-
dou muset cestovat na školení a work -
shopy do Brna či Velkých Pavlovic, od-
kud jsme pobočku institutu pro
Břeclavsko převedli. Na krajském zastu-
pitelstvu v červnu jsme koupi této bu-
dovy po bývalém centru Planetka bez
rozpaků schválili. Cena byla totiž shodná
s objektem, kterého se Jihomoravský
kraj ve Velkých Pavlovicích zbavil. Navíc

získal budovu, která je ve výborném
technickém stavu a může sloužit i další
krajské organizaci Duhovka v soused-
ství,“ popsal čerstvý místostarosta Břec-
lavi a krajský zastupitel Petr Vlasák.

Lektorům a účastníkům je k dispozici
učebna s kapacitou 30 osob, která je
plně vybavena. Kromě učebny je
možné využít i místnost v kancelář-
ských prostorech k seminářům pro

malé skupiny, tematické pořady atp.
Součástí je i menší travnatá část, kterou
lze využít pro dramatické, environmen-
tální a tělovýchovné vzdělávací pro-
gramy. 
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Upozorňujeme 
na změnu provozní doby 

u sběren odpadů od 1. 11. 2022 
(zimní provoz).

Sběrné místo Hájová:
úterý, čtvrtek 8:00 - 17:00 hod.,

sobota 8:00 - 12:00 hod.
Sběrný dvůr Sovadinova:

úterý, čtvrtek, sobota 8:00 - 17:00 hod.

Výdej kompostérů 
a BIO popelnic

v areálu bývalého cukrovaru
k 31. říjnu skončil.

Pokud jste si nestihli nádoby vyzvednout,
kontaktujte přímo Technické služby města

na tel.: 519311313 nebo pište 
na e-mail: bio@breclav.eu

V říjnu oslavila 102 let Štěpánka
Petříková ze Staré Břeclavi.
V péči o stále vitální seniorku,
které by věk nikdo nehádal, se
střídají její tři dcery. V mládí,
které paní Petříková prožila
v Dobrém Poli, musela tvrdě pra-
covat v rodinném hospodářství.
Její rodina byla později kvůli
chorvatskému původu odsu-
nuta z pohraničí na severní Mo-

ravu, po několika letech se ale
s manželem vrátila do Břeclavi.
Jak sama říká, nejoblíbenějším
jídlem pro ni byl vždycky bůček.
A taky víno, kterým si přiťukla
i s břeclavským starostou Sva-
toplukem Pěčkem, který přišel
k narozeninám jménem města
poblahopřát. 

(juh)

Štěpánka Petříková
oslavila 102 let 

Krajské středisko pro školy
a učitele získalo nové sídlo 
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Kino Koruna slaví 90 let
Začátky filmového promítání
v Břeclavi jsou úzce spjaty s roz-
vojem a činností tělocvičného
spolku Sokol, který byl důležitou
součástí českého národního
uvědomění. Zlom nastal v roce
1921, kdy se Břeclav stala sídlem
utvořené Sokolské župy Slo-
vácké a vznikla tak potřeba mít
vlastní sokolovnu. 

Obětavost členů břeclavské jed-
noty však nestačila, a tak se roz-
hodli upsat na tehdy vysokou
půjčku ve výši 400 tisíc Kč, aby
mohli od Lichtenštejnů odkoupit
na náměstí hotel Koruna, pů-
vodně zájezdní hostinec U Ko-

runy (Gasthof zur Krone), a ten
přebudovat pro vlastní účely.
V jeho větší polovině (současný
objekt) výrazně zvýšili patro, kde
zřídili víceúčelový sál. O dva roky
později, v roce 1923, pak ze sta-
rého skladiště ve dvoře Koruny
vybudovali sokolský biograf
U Koruny, který se stal jedním
ze zdrojů příjmů jednoty. Kulaté
sté výročí prvního filmového
promítání si tak připomeneme
příští rok. S rostoucí popularitou
filmových projekcí počátkem tři-
cátých let přestalo kino zcela
vyhovovat, a proto bylo rozhod-
nuto o stavbě nového zvuko-
vého biografu Koruna. Autory

plánů kina ve funkcionalistickém
stylu byli ostravští architekti Ko-
lář a Rubý a stavební práce byly
zadány břeclavskému staviteli
Josefu Macounovi.

Hlavní promítací sál s přízemím,
balkónem a lóžemi byl schopen
pojmout přes šest set diváků,
kteří mohli do budovy vstupovat
jak hlavním vchodem z ulice, tak
i z nádvoří hotelu Koruna. Vedle
pokladen nechyběl bufet
a šatna. Nové kino se svými pa-
rametry patřilo v té době k nej-
modernějším nejen v naší repub-
lice a dne 20. listopadu uplyne
90 let od jeho prvního otevření
v roce 1932. Další osud kina
včetně Koruny výrazně ovlivnily
politické události v naší zemi. Za
německé okupace bylo kino po
roce 1938 nacisty zabaveno
stejně jako související sokolské
objekty. Po náletu v roce 1944
byla levá část hotelu a přilehlého
objektu zcela zničena nepřes-
ným bombardováním (dnes toto
místo vnímáme jako proluku
před kinem). 

Hned po válce však přišel zno-
vuobnovený Sokol s ambició-
zním plánem přestavby a mo-

dernizace. Tímto nelehkým úko-
lem byli pověřeni brněnští archi-
tekti Alexa a Jaroš, jejichž pro-
jekt zahrnoval tělocvičnu,
spolkové místnosti, divadelní je-
viště, sály s galerií, restauraci
s hotelovými pokoji, a dokonce
i stálou loutkovou scénu. Jejich
ideový plán schválila mimořádná
valná hromada Sokola v roce
1947 s předpokládaným rozpoč-
tem 14 milionů korun. Další zvrat
ale přinesly únorové události
roku 1948 a k realizaci tak vůbec
nedošlo. Následovalo znárod-
nění a zastavení činnosti Sokola
a od padesátých let neslo kino
název „Mír“.  Po celou dobu své
existence se však těšilo velké
návštěvnosti diváků a k původ-
nímu názvu se vrátilo až po roce
1989. 

Kino je dnes ve vlastnictví
města. Provozuje ho Luděk Ka-
belka, který filmovou nabídku
úspěšně obohatil o koncerty
a divadelní představení. Ve své
historii prošlo kino několika
úpravami včetně digitalizace
a snaží se držet krok s rychle
pulzující moderní dobou. 

Lubomír Janek

Slovácký krúžek 
Stará Břeclav pořádá

XXXVII. ročník Hudeckých dnů

Program:
Pátek, 25. 11. 2022, 20.00 hod

Společné vystoupení NS Břeclavan 
+ FS Dolina ze Starého Města.

Sobota, 26. 11. 2022, 19.30 hod
Přehlídka cimbálových muzik Slovácka.
Po obou programech bude následovat

beseda u cimbálu se zúčastněnými
muzikami.

Kulturní dům „Na obecní“, 
Stará Břeclav

Předprodej vstupenek Anna Gergelová, 
tel. 777 271 489

V Galerii 99 v měsíci listopadu
pokračuje výstava obrazů Anto-
nína Vojtka Znám jednu starou
zahradu. Pro předvánoční ob-
dobí připravujeme velkou kolekci
výtvarných děl od umělců z celé
republiky a věříme, že nás na-
vštívíte a vyberete si hodnotný
dárek.

Po dlouhých přípravách se mo-
hou lidé také účastnit Poselství
naděje 2121, které jsme slav-
nostně představili na podzim
v  Kině Koruna v  Břeclavi.
Všechny podrobnosti postupně
zveřejňujeme a otázky rádi kaž-
dému zodpovíme. Poselství na-
děje 2121 prozatím najdete v Ga-
lerii 99 a máte jedinečnou

možnost pozdravit své potomky,
které nikdy nepotkáte. Pojďte si
s námi hrát. 

Galerie nabízí: stálou expozici
šperků ze dřeva, více než sto
grafických děl, veškeré služby
související s poradenstvím a vý-
tvarným uměním, oceňování ob-
razů, restaurování atd.

Otevřeno: úterý až pátek od
14.00 do 17.00 hodin, případně
po telefonické domluvě kdyko-
liv- 723 887 977. Galerie AV na
ul. J. Moláka na zazvonění nebo
na telefon. 

Novinky sledujte na www.vojtek-
av.com nebo na Facebooku.

Galerie 99 v listopadu

Kino Koruna prošlo v posledních měsících velkou rekonstrukcí.
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Břeclavské gymnázium zve na
VÁNOČNÍ OZVĚNY IV.

19. 12. 2022 v 18.00 hodin
zámecké jízdárny Valtice

POLYFONIA – pěvecký sbor 
Gymnázia Břeclav

BARBASTELLA – pěvecký sbor 
Gymnázia Hodonín

PĚVECKÝ SBOR GYMUM - pěvecký 
sbor Gymnázia P. Křížkovského Brno
KOMORNÍ ORCHESTR JANA NOSKA 

ZUŠ HODONÍN

Děti z MŠ a ZŠ rozsvítí
vánoční stromečky po celé

Břeclavi

Kdy: pátek 25. 11. v 17 hodin

G Před poštorenským kostelem
G U kapličky ve Staré Břeclavi

G V parku v Charvátské Nové Vsi

Vezměte děti a přijďte se podívat

Poslední kusy nástěnných ka-
lendářů Mosty a lávky 2023
jsou k  dostání v  břeclavském
TIC na Lichtenštejnském domě.
Na kalendáři se podílelo hned
několik břeclavských fotografů
a lidé v něm mohou spatřit
známé, ale i zapomenuté mosty

a lávky Břeclavi a nejbližšího
okolí. Zatímco některé byly sní-
mány ze země v centru města,
pro fotky jiných si autoři museli
přijít do hlubokých lesů u Břec-
lavi, pro další nevšední pohledy
bylo zapotřebí dostat se do
vzduchu. 

Poslední kalendáře na TIC!
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Z kraje měsíce října nás opustil
malíř a dobrý člověk pan Franti-
šek Šulák. Tichý a skromný vý-
tvarník. Dlouholetý člen Sdru-
žení břeclavských výtvarníků.
Narodil se v roce 1938 v Lanž-
hotě. Jeho život a tvorba byla
však po dlouhá léta spjata
s městem Břeclaví a okolní bo-
hatou jihomoravskou krajinou. 

Patřil mezi ty malíře, kteří ještě
chodili do krajiny vyzbrojeni sto-
janem a barvami. Z dlouhých
toulek kolem řeky Dyje a projíž-
děk lužním lesem se nabíjela
jeho výtvarná inspirace. Byl

okouzlen bohatostí a mnoho-
tvárností okolní přírody. Vášnivý
rybář mlčky sledoval, jak voda
a čas plynou. I on se měnil. Po-
stupně nacházel výtvarné pod-
něty i v proměňující se tváři na-
šeho města. S přibývajícími léty
docházelo u Šuláka k  pozvol-
nému autorskému posunu. Od
citově podmíněného pojetí kra-
jinných výseků, které nám při-
pomínají jeho jemné akvarely, jde
malíř dál. Hledá, nalézá, přehod-
nocuje. Konfrontuje své vidění
s autory české a evropské mo-
derny. Vede s nimi vnitřní dialog.
Zaměňuje průzračnost akvarelu

za temperu a pastel, aby posléze
našel svoji další cestu v  olejo-
malbě. O tom svědčí jeho obrazy
z pozdního období jeho tvorby. 

Do posledních let byl trvale
kreativní a činorodý. A přátelsky
kritický. Jeho náhlá smrt nás –
kolegy a přátele - zasáhla jako
blesk z čistého nebe. Zbylo ti-
cho. Františkova paleta osiřela.
V jeho ateliéru zůstala opuštěna
celá řada obrazů a kreseb. Ty
dokladují bohatý vnitřní svět to-
hoto osobitého malíře.

Karel Křivánek

Odešel břeclavský výtvarník

Městská knihovna Břeclav v listopadu
Nový knihovnický systém
KOHA
V  říjnu jsme v břeclavské
knihovně přešli na nový, mo-
dernější a otevřený knihov-
nický systém KOHA, používaný
knihovnami po celém světě.
Jak už jsme avizovali, zavádění
každého nového systému
s sebou nese spoustu úskalí,
prosíme tedy o shovívavost
a trpělivost, než se podaří sys-
tém vyladit k úplné spokoje-
nost knihovníků, ale hlavně vás
čtenářů. Týká se to také no-
vého způsobu výpočtu zpozd-
ného za knihy, které se vám
nepodařilo včas vrátit. Do
konce roku budeme tento sys-
tém provozovat ve zkušebním
režimu. Nelekejte se tedy,
pokud vám přijde upozornění
na upomínku v  neočekávané
výši. Děkujeme za pochopení.

Konference Živý folklór
V  úterý 15. listopadu od
10 hodin zveme všechny pří-
znivce folklóru do velkého sálu
knihovny na další ročník kon-
ference Živý folklór, která se
koná po dvouleté přestávce
zapříčiněné koronavirovou
pandemií a jihomoravským
tornádem. Na akci, kterou
knihovna pořádá ve spolupráci
s Jihomoravskou komunitní
nadací, mj. vystoupí se svou
přednáškou umělkyně Sonya
Darrow, která momentálně pů-
sobí na univerzitě v  Linci,

a další odborníci na folklór
a jeho současné ohlasy
v umění i dalších oborech lid-
ské činnosti.

LiStOVáNí: Michaela Janeč-
ková – Třešně v rumu.
V  úterý 15. listopadu
v 18 hodin srdečně zveme do
velkého sálu knihovny na další
pořad z cyklu scénických
čtení LiStOVáNí.cz, tentokrát
na motivy knihy Michaely Ja-
nečkové Třešně v rumu. Popi-
suje v  ní příhody třicetileté
redaktorky veřejnoprávní tele-
vize Michaely, která se roz-
hodla se se svým cholerickým
dědou a partou důchodců
bezmála měsíc cestovat po
komunistické Kubě. Těšte se
na One Woman Show Petry
Bučkové, kterou můžete znát
ze seriálu Jitřní záře, plnou
svérázných historek a bizar-
ních situací v kubánských ku-
lisách. Vstupné 150 Kč,
v předprodeji 100 Kč, předpro-
dej v oddělení naučné litera-
tury.

František Trávníček: Ša-
chová srdce legionářů 
Ve středu 16. listopadu
v 18 hodin srdečně zveme do
malého sálu knihovny na
přednášku Mgr. Františka
Trávníčka Šachová srdce le-
gionářů. Pojednává o život-
ních osudech osmi šachistů
se zaměřením na zařazení do
československého zahranič-

ního vojska. A nejsou to jména
ledajaká. Čeští mezinárodní či
národní šachoví mistři, které
okolnosti donutily bojovat na
frontách 1. světové války, pro-
jít si zajetím a vrátit se v rámci
nové armády do nové repu-
bliky. A vždy jim byla společní-
kem šachovnice a šachové
figurky.  Po přednášce si bu-
dete moci zakoupit a nechat
podepsat i stejnojmennou
knihu, která právě vyšla
v rámci edice (ne)Zapomenutí
legionářští bráškové.

Tomáš Ondrejka: Proměny
názvů břeclavských ulic
Ve středu 23. listopadu
v 18 hodin srdečně zveme do
malého sálu knihovny na
přednášku Mgr. Tomáše On-
drejky Proměny názvů břec-
lavských ulic. Mnohé z  nich
totiž v průběhu bouřlivého mi-
nulého století změnily svůj
název hned několikrát. Na
přednášce bude k  dostání
i jeho kniha Břeclav na cestě
mezi Prahou a Vídní
(1848–1914), ve které se mu
podařilo shromáždit velké
množství dosud nepublikova-
ného materiálu vycházejícího
především z původních ně-
mecky psaných pramenů. 

Miroslav Hrabě: Psí táta
V  úterý 1. prosince od
17 hodin si můžete v malém
sále knihovny poslechnout
povídání herce Miroslava Hra-

běte nazvané Psí táta. Líčí
v  něm, jak mu strasti herec-
kého povolání pomáhá zvlá-
dat jeho osmičlenná psí
rodina. Čekají vás humorné
i dojemné příběhy, které člo-
věku přináší soužití s blázni-
vou, náročnou, ale naprosto
oddanou a bezelstnou zvířecí
partou. Vstupné dobrovolné.

Moderní technologie v  no-
vém
Volnočasové aktivity pro děti
a mládež spojené s moderními
technologiemi v  břeclavské
knihovně nově probíhají
v pon dělí a ve středu od 14.30
do 17.30. Každé pondělí se ve
velkém sále koná setkání s vir-
tuální realitou propojené s Ro-
botovnou a ve středu
v počítačové učebně Klub vi-
deoher s novou tvořivou díl-
nou 3Déčko. Od října také
v knihovně funguje programo-
vací kroužek CoderDojo,
k jehož celosvětové síti se
knihovna připojila. Pokud
byste měli zájem se této akti-
vity účastnit jako dobrovolník,
neváhejte se na nás obrátit.
Akce jsou zdarma a není
nutné se na ně dopředu při-
hlašovat. Více informací na
mailu roboti@knihovnabrec-
lav.cz.

Mgr. Jaroslav Čech



16–17

Zavírání Lichtenštejnských cy-
klostezek bylo letos jen pro od-
vážné. Přes deštivé počasí vyra-
zila na cesty Lednicko-valtického
areálu stovka příznivců cyklistiky.
Symbolický start ukončení cy-
klosezony v Břeclavi měl na sta-
rosti břeclavský místostarosta
Milan Klim společně s malým po-
mocníkem. „Zavíraní cyklostezek

je spíše komornější akcí, o to více
mě příjemně překvapilo, že
i v tomto nečase dorazilo na start
sto nadšenců. Ačkoliv se říká, že
svět je nejhezčí ze sedla koně,
doplnil bych, že stejně krásný je
i ze sedla kola,“ pronesl na úvod
břeclavský místostarosta. 

(dav)

Déšť cyklistům nevadil

Softbalisté Locos Břeclav vítězně za-
vršili své tažení letošním ročníkem
mužské extraligy v neděli 9. října. Finá-
lovou sérii s Mostem vyhráli 3:1 na zá-
pasy a rozhodující vítězství vybojovali
na domácím hřišti. Pohár mistrů repu-
bliky zvedli nad hlavu před vlastními di-

váky a oslavy mohly začít. „Historicky
první titul mistrů republiky je obrov-
ským úspěchem, kluci jsou ale stále po-
korní a už teď hladoví po obhajobě,“
řekl na setkání s Locos Břeclav místo-
starosta Jakub Matuška. 

(jp)

Locos mistry republiky

Běželi pro dobrou věc. Dešti navzdory
Čtyřiadvacet stylových dřevě-
ných medailí ve tvaru hájenky
a s parohy rozdali organizátoři
nejrychlejším běžcům při dalším
ročníku charitativního běhu
mezi poštorenskou a valtickou
hájenkou. 

Dva roky přálo pořadatelům ze
skupiny Rozběháme Břeclav po-
časí, třetí ročník už takové štěstí
neměl. I přes deštivé počasí se
ale charitativního běžeckého zá-
vodu Hájenka Run nakonec zú-
častnilo v poštorenských lesích
přes 70 běžkyň a běžců z Česka
i Slovenska. Na výběr měli ze

dvou tras – 6 nebo 11 km, se
startem i cílem u Lanového
centra H-Park. Všichni, kteří do-
běhli do cíle, obdrželi ručně ma-
lovanou keramickou medaili, na-
víc svou účastí v závodě
podpořili dobrou věc. 

Jako v předchozích letech, i le-
tos zaštítil sbírku ze závodu
Nadační fond Zdeňky Frýber-
tové. „V prvních ročnících jsme
cílili pomoc pro postižené děti,
letos jsme si po domluvě s břec-
lavským stacionářem vybrali po-
stiženého seniora. Na ně se při
charitativní akcích často zapo- míná, i oni si přitom zaslouží naši

pomoc. Vybrali jsme společně
Charvatčana Zdeňka Kubíka,
kterému se finanční rezervy
úplně nedostává, nemá tu blíz-
kou rodinu a peníze za pomoci
své opatrovnice smysluplně vy-
užije. Výtěžkem ve výši dvanáct
tisíc korun jsme mu pomohli
zrealizovat nákup postele, která
bude odpovídat jeho věku a po-
třebám. Ta současná je totiž
těžce nevyhovující,“ ozřejmil ře-
ditel závodu Martin Daneš. 

Co se sportovní stránky týče,
nejrychlejší na kratší trase byl
Patrik Novák z Nové Včelnice,

který zvládl 6 km za rovných
21 minut, mezi ženami zvítězila
domácí Leona Mihalíková
v čase 24:08 minut. Ti byli ještě
deště ušetřeni. Účastníci jede-
náctikilometrového krosu už ta-
kové štěstí neměli. První v cíli
byl Ondřej Stebel (41:14 minut),
ženám letos kralovala Martina
Nejedlá z Fryštáku (48:02). Pro
zajímavost, nejmladšímu úča-
stníkovi závodu bylo teprve de-
vět let a zvládl kratší trasu s ot-
cem, nejstarší letos oslavil
třiasedmdesát let a uběhl celý
jedenáctikilometrový kros.  

(rb)



Konec října znamenal bronzový úspěch pro Břeclaváka Aleše
Suského. Mistrovství Evropy ve španělském San Sebastianu
v příbřežním veslování na krátké trati – plážových sprintech
(Beach Sprint) – se mu totiž mimořádně vydařilo. Reprezentanti
České republiky se ze španělského pobřeží vrátili se dvěma me-
dailemi. O jednu z nich se zasloužil Aleš Suský.

Závody Beach Sprints jsou divácky atraktivní a probíhají násle-
dovně: Závod je odstartován na pláži, zhruba 50 metrů od moře.
Úkolem závodníka je co nejrychleji doběhnout ke své lodi a na-
sednout do ní. Následuje 250 metrů dlouhý slalom mezi bójemi
s otočkou okolo třetí z nich. Závodník se rychle vrací na pláž,
kde vysedá z lodi a sprintuje k cílové čáře. Tam mačká tlačítko,
kterým zastavuje časomíru.  Rozjížďky, osmifinále, čtvrtfinále,
semifinále a finále se jezdí systémem jeden na jednoho, kdy
vítěz jízdy postupuje „pavoukem“ dál, zatímco poražený vypa-
dává.

První a zároveň poslední porážka přišla
až v semifinále, kde Aleš svedl souboj
s domácím závodníkem, kterému podlehl.
To pro něj znamenalo start v závodě
o bronzovou medaili. „V boji o třetí místo
šlo o všechno nebo nic, i za cenu risko-
vání – šlo o medaili! Od startu jsem si
udělal náskok, který soupeř po otočce
zmenšil, ale já ho před sebe za žádnou
cenu nepustil a při běhu jsem se už rado-
val z medaile,“ popsal svůj bronzový závod
Aleš. V napínavém závodě Aleš vyhrál
o 4 vteřiny a radosti českého týmu už nic
nebránilo. Moc gratulujeme! 

(aki, foto Detlev Seyb)

Břeclavská Radnice

Správa 
a servis IT

Tel. +420 515 553 553
obchod@mels.cz
www.mels.cz

Čtyři výhry a jedna remíza
Mimořádně úspěšné byly stolní
tenistky MSK Břeclav v říjnu, kdy
na třech výkonnostních úrov-
ních vybojovaly z  pěti utkání
čtyři výhry a jednu remízu.

V nejsledovanější extralize žen
hostil celek MSK Gumotex
Břeclav ZFF dvojici SKST Vla-
šim a SF SKK El Niňo Praha.
Vlašim v  minulosti uměla tra-
dičně na Břeclav zahrát a i ten-
tokrát byl boj vyrovnaný až do
konce. Na těsné výhře MSK
A 6:4 měla lví podíl Daša Šinka-
rová, v  dlouhodobých výsled-
cích až třetí hráčka MSK.
Blýskla se třemi body z dvouher
a přidala podíl na závěrečné
čtyřhře. Po bodu přispěly Niko-
leta Puchovanová a Monika Vy-

bíralová. Poklidnější průběh
mělo utkání s  El Niněm, které
ženy Břeclavi vyhrály 6.1. Odpor
soupeře brzy zlomily, dostaly se
do vedení 4.0. Výsledek koru-
novala univerzálka Puchova-
nová, která za stavu 5:1 porazila
po dramatickém boji výborně
hrající Kodetovou. Drama skon-
čilo po sérii mečbolů na obou
stranách výhrou Nikolety 16:14
v  páté sadě. Neporažená byla
i Vybíralová, jejíž dva body byly
započítány do protokolu o ut-
kání, svou třetí výhrou jistila ví-
tězství domácích hráček, kdyby
Pražanky snížily na 2:5. Šinka-
rová absolvovala toto utkání
s  bilancí 1:1, o to cennější se
ukázaly být její tři body z utkání
s Vlašimí.

Béčko MSK hrálo své další ut-
kání 2. ligy žen v Hluku. S rovno-
cenným soupeřem se rozešlo
smírně po remíze 5:5. Nejlepší
hráčkou tohoto utkání byla Nela
Hanáková z MSK Břeclav B,
která vyhrála všechny tři své
dvouhry bez ztráty setu. Dvakrát
bodovala Marie Brázdová, jen na
ostřílenou jedničku Hluku Ob-
držálkovou nenašla účinný re-
cept. Bez bodu zůstala Daniela
Klepáčová, jejíž údernost otupila
v první sérii dvouher Ježková vý-
hrou 11:9 v rozhodujícím pátém
setu. I další dva zápasy začala
trojka Břeclavi B výhrou, oba ale
ztratila v poměru 1:3 na sety.

Ženy MSK Břeclav C startují
v divizi žen. Tato soutěž se hraje

turnajovým způsobem, hostite-
lem prvního turnaje byla Morav-
ská Slavia Brno. Hráčky céčka
MSK porazily Vyškov B i Blansko
B shodně 7:3. Nejlepší výkon
podala Linda Ivanová se ziskem
všech šesti dvouher, jen jednou
prohrála také dobře hrající Jana
Struhárová. Trojkou družstva
byla Karolína Sofie Daňková,
která sice ze šesti dvouher vy-
hrála jen jednu, ale v řadě dalších
zápasů naznačila, že i ona vyka-
zuje výrazný výkonnostní vze-
stup. Přitom je celá jmenovaná
trojice hráček žákovského věku
a svou výkonnost teprve prů-
běžně buduje.

Jaroslav Hýbner

Veslař Aleš Suský 
bronzový na Evropě
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Břeclavské krasobruslení slaví 50 let
Dne 1. prosince 1972 byla slav-
nostně otevřena umělá ledová
plocha v Břeclavi. Tento okamžik
byl významný nejen pro město,
ale umožňoval i rozvoj sportů
závislých na ledové ploše. Jed-
nalo se především o lední hokej.
Umožnil však i návrat příznivců
krasobruslení do Břeclavi. 

V  Břeclavi už dříve existovala
skupina nadšenců krasobruslař-
ského sportu - krasobruslení.
Tito se krasobruslení věnovali
na zimních stadionech mimo
Břeclav, a to zejména v  Hodo-
níně. Otevření umělé ledové plo-
chy umožnilo provozovat kraso-
bruslení přímo Břeclavi. 

Zásluhou těchto nadšenců kra-
sobruslení vznikl první kraso-
bruslařský oddíl v Břeclavi. Nej-
prve jako kroužek krasobruslení
při ODPM, později jako oddíl kra-
sobruslení při TJ Hraničář Břec-
lav, TJ Tatran Břeclav–Poštorná,
TJ HC Břeclav. V roce 1996
vzniklo občanské sdružení s ná-
zvem KRASO Břeclav, jehož zá-
kladním předmětem činnosti je

provozování sportovního odvě-
tví krasobruslení.

Samotné začátky nebyly vůbec
jednoduché. Nebyla dokončena
výstavba zázemí pro sportovce,
a tak se členové oddílu scházeli
nejprve v  dřevěných šatnách,
později (při výstavbě zastřešení
stadionu) v dřevěných buňkách.
Začali se získávat noví členové,
a to především agitací v mateř-
ských školách. Trenérskou čin-
nost zajišťovali členové oddílu,
kteří získali zkušenosti na tré-
nincích (před otevřením ledové
plochy v Břeclavi) u cizích oddílů.
Nemalou měrou pomáhaly zku-
šené trenérky TJ Baníku Hodo-
nín.

Začala se zvětšovat členská zá-
kladna, trenéři si zvyšovali kva-
lifikaci na školeních a kurzech
pořádaných Českým krasobrus-
lařským svazem. V roce 1978 až
1979 došlo k úplnému zastřešení
ledové plochy ocelovou kon-
strukcí a později k výstavbě zá-
zemí pro sportovce a veřejnost
pod jižní tribunou. Oddíl získal

první zděnou šatnu. Všechny
tyto skutečnosti vedly ke zvy-
šování sportovní úrovně a vy-
spělosti krasobruslařů. 

První společné závody začaly
s  TJ Baník Hodonín. Postupně
se do závodů přidali krasobrus-
laři z TJ Slovácká Slávie Uherské
Hradiště, SK Jihlava a TJ Spar-
tak Trnava. Vznikly tzv. „Dru-
žební závody“. Zkušenosti z nich
přinesly požadavek na rozšíření
závodů o krasobruslaře z dalších
oddílů. Z tohoto důvody se ve-
dení oddílu rozhodlo závody
otevřít i pro ostatní oddíly Čes-
kého krasobruslařského svazu.
V roce 1989 oddíl pořádal první
ročník Malé břeclavské ceny, do
které se mohli přihlásit kraso-
bruslaři ze všech oddílů Čes-
kého krasobruslařského svazu.
Do závodů se hlásili především
krasobruslaři z oddílu působcích
v Brně, Ostravě a jejich okolí. Zá-
vod byl úspěšný a bylo rozhod-

nuto, že oddíl bude závody po-
řádat každoročně.

V roce 1993 vznikl nový celosva-
zový systém soutěží pořádaný
Českým krasobruslařským sva-
zem pod názvem Český pohár.
V roce 1996 klub požádal o po-
řádání jednoho ze závodů Čes-
kého poháru, který následně po-
řádal pod názvem Břeclavská
cena v  krasobruslení. Od té
doby se v Břeclavi závod ČP
koná pravidelně. Břeclavské kra-
sobruslařky se v  závodech ČP
a poháru ČKS umisťují pravi-
delně na předních místech.
O úspěších našich závodnic
a závodníků svědčí také účast
na přeborech ČR a MČR. 

Přijďte se podívat 17. 12. 2022
v 15.00 hodin na exhibici v kra-
sobruslení na zimní stadion
v Břeclavi. 

(kraso)

V sobotu 15. října proběhl
v Tvrdonicích turnaj mládeže –
Memoriál Jiřího Hasila, kam
Soukromá škola bojových
sportů Břeclav vyslala 27 svých
bojovníků. Pro většinu malých
judistů to byly jejich první zá-
vody. Pro některé to byla jedna
z posledních prověrek před nad-
cházejícím přeborem ČR mlad-
ších žáků.

Všichni však podali skvělé vý-
kony a do Břeclavi putovaly 3
zlaté medaile, které vybojovali:
Gigerich Vojtěch, Zima Lukáš
a Drajna Tobiáš. Stříbrné me-
daile získali: Děd Ondřej, Gige-

rich Václav, Nahodil Daniel, Rad-
kovič Vít, Barcůch Martin, Be -
zůšek Ondrej a Pálka Robert.
Bronzovou medaili si odvezli:
Dědová Nikol, Chrobák Kryštof,
Vychodil Jakub, Pálka Jan, Ma-
děrič Adam, Bulová Adéla, Zajíc
Radim, Gajdoš Alex, Marciniszyn
Jan, Daněk Adam, Křivánek On-
dřej, Rusnok Samuel, Jiříkovský
Jakub, Alinčová Barbara a Chro-
bák Kryštof.

Všichni tito mladí judisté si za-
slouží pochvalu a uznání. 

(judo)

Medaile pro judisty
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